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ســخنگوی دولت با بیان اینکه حتما مانند سایر 
حوزه ها، فساد در خودروســازی وجود دارد اما با 
پشتیبانی مردمی مافیای خودرو را زمین می زنیم 
افزود: رئیس جمهور انتهای ســال ۱۴۰۰ هشت 
دستور در این زمینه صادر کردند که اجرایی می شود.
سخنگوی دولت با تشریح علت حال نامساعد اقتصادی گفت: 

برخی کلید حل مشکلات را در فراسوی مرزها می دیدند.
 علی بهادری جهرمی  در گفت وگوی صمیمانه با دانشجویان 
دانشگاه بیرجند اظهار داشــت: اگرچه زبان دولت و عملکرد 

رسانه ای دارای ضعف است اما عدم اطلاع جامعه و دانشجویان 
از دستاوردهای دولت تنها به دلیل ضعف رسانه نیست.

 وی  با بیان اینکه دولت سیزدهم در شروع فعالیت خود دارای 
مشکلات زیادی بود افزود: طی دهه گذشته شاهد دگرگونی در 
حوزه رسانه هستیم و شبکه های فضای مجازی مرجع اصلی 

تبادل اطلاعات شده اند.
 بهادری جهرمی، اظهار کرد: بار مسئولیت ایجاد زمینه های 
اطلاع رسانی برعهده دولت است اما باید شرایط موجود درست 
تحلیل شــود؛ اوایل فعالیت دولت ســیزدهم تورم اقتصادی 

۱۰۳درصد بود که با اصلاحات سیاسی دولت از ریل سه رقمی 
خارج شد.

 به گزارش اقتصادآنلاین، وی، با اشــاره به عوارض واردات 
خودرو، ادامه داد: در حوزه کالاهای اولیه و اساســی، زمانی که 
دولت کتاب نامه سود بازرگانی را تصویب کرد، عموم عوارض 
را کمتر از نصف کردیم اما عوارض کالاهای مصرفی نهایی 

را افزایش دادیم.
 سخنگوی دولت با بیان اینکه حتما مانند سایر حوزه ها، فساد 
در خودروسازی وجود دارد اما با پشتیبانی مردمی مافیای خودرو 

را زمین می زنیم افزود: رئیس جمهور انتهای سال ۱۴۰۰ هشت 
دستور در این زمینه صادر کردند که اجرایی می شود.

  جهرمی در نشست پرسش و پاسخ با دانشجویان دانشگاه 
بیرجند اظهار داشــت: مشکلات اقتصادی از کجا شروع شد، 

 در این خصوص دانشجویان باید تحلیل دقیقی داشته باشند؛ 
ببینید در ۵ سال گذشته حال اقتصادی کشور خوب نبوده است،  
چرا که در مقطعی عده ای معتقدند بودند کلید حل مشکلات در 

فراسوی مرزهاست. 

سخنگوی دولت: 

 فساد مانند همه جا 
در خودروسازی هم وجود دارد

اسلامی:
برنامه هایی که برای تولید برق هسته ای تعریف شده 

را با قوت ادامه می دهیم
رئیس ســازمان انرژی اتمی تاکید کرد:برق هسته ای یکی از پاک ترین و 
پایدارترین انرژی هاست و الحمدلله برنامه هایی که برای ما تعریف شده را 
شروع کرده ایم و با قوت ادامه می دهیم. همه کشورها باید به سمت انرژی 

پاک حرکت کنند.
محمد اسلامی درباره این که کشور عراق اعلام کرده است به دنبال احداث نیروگاه  هسته ای 
صلح آمیز است، در اسخ به این سوال که آیا تاکنون در این مورد با ما هم برای همکاری مشورت 
یا رایزنی شده است، گفت:تغییرات اقلیمی جدی است و همه کشورها متعهد شده اند به اینکه 
»کربن صفر« را محقق کنند.رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: باید بیشتر و قوی تر به این 
موضوع بپردازیم و برای اینکه آلاینده ها صفر شوند تلاش کنیم؛ چراکه یکی از پایدارترین و 
پا ک ترین انرژی ها برق هسته ای است.وی خاطرنشان کرد: الحمدلله برنامه هایی که برای ما 
تعریف شده را شروع کرده ایم و با قوت ادامه می دهیم.اسلامی در گفت وگو با ایلنا، درخصوص 
این که آیا عراق از ایران برای احداث و ساخت این نیروگاه مشورت یا کمکی خواسته است، گفت: 
در مورد اینکه در این زمینه با ما مشورت کنند، خیر، هر ملتی تصمیمات خودش را می گیرد. برق 
هسته ای یک امر در راستای تغییرات اقلیمی و گازهای گلخانه ای است و همه کشورها به سمت 

انرژی پاک در حرکت هستند.

 قانون مربوط به اختصاص قیر رایگان 
برای اجرا ابلاغ شد

رئیس مجلس قانون اصلاح بند )ک( تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشور را برای اجرا ابلاغ کرد.

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در نامه ای به رئیس جمهور، قانون اصلاح بند )ک( تبصره )۱( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور را ابلاغ کرد.

نمایندگان مجلس در جلسه علنی روز ۱۸ مهر، در راستای رفع ایراد شورای نگهبان و هیات 
عالی نظارت اصلاحاتی در طرح اصلاح بند ک تبصره ۱ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ اصلاحاتی 
اعمال کردند که بر اساس آن، در سال ۱۴۰۲ وزارت نفت مکلف است معادل مبلغ ۲۰۰ هزار 
میلیارد ریال نفت خام از محل منابع در اختیار شرکت ملی نفت ایران را در اختیار پالایشگاه ها قرار 
داده و به میزان آن به صورت ماهانه از ابتدای سال ۱۴۰۲ مواد اولیه قیر با ۵۰ درصد قیمت بورس 
در اختیار دستگاه های اجرایی موضوع این بند قرار دهد و در حساب های فی مابین خود و خزانه کل 
کشور اعمال و آن را از محل خوراک تحویلی تسویه نماید.به گزارش تجارت نیوز، همچنین وزارت 
نفت مکلف است مابه التفاوت آن را با تعدیل قیمت ماهانه خوراک از طریق شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده ها جبران و اعمال حساب نماید. در صورت کاهش قیمت قیر، مقدار قیر تحویلی 
به دستگاه های اجرایی موضوع این بند افزایش می یابد. مهلت هزینه کرد اعتبار موضوع این بند 
تا پایان شهریورماه ۱۴۰۳ است. مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در جلسه ۶ آذر با بررسی 
مصوبه مجلس طرح اصلاح بند »ک« تبصره )۱( قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشور، اختصاص قیر 

نیم بها به پروژه های عمرانی را تایید کرد.

تکلیف قیمت بنزین در سال آینده مشخص شد
عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه گفت: احتمال دارد که 
دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ افزایش قیمت حامل های انرژی را پیشنهاد کند 

اما در نهایت این مجلس است که نظر نهایی را خواهد داد.
رمضانعلی سنگدوینی در خصوص افزایش قیمت حامل های انرژی بخصوص بنزین درسال 
آینده افزود:  دولت در برنامه هفتم توسعه، خواستار این شده بود تا بنزین و کلا حامل های انرژی، 
بصورت عادلانه میان مردم توزیع شــود و سهم ایرانیان از حامل های انرژی با کد ملی آنان 
مشخص شــود که مجلس این بند را حذف کرد.به گزارش اقتصاد۱۰۰، وی درمورد احتمال 
افزایش قیمت بنزین و حامل های انرژی در بودجه سال آینده کل کشور تصریح کرد: دولت می 
تواند در لایحه ای که به مجلس ارائه می کند خواستار افزایش قیمت شود اما مجلس شورای 

اسلامی در نهایت تصمیم گیری خواهد کرد.

انتقاد یک نماینده از توزیع مساوی یارانه ها  
چرا باید ثروتمندان از یارانه استفاده کنند؟

نماینده مردم زابل و زهک در مجلس گفت: متاسفانه ما به همه افراد به یک اندازه 
یارانه می دهیم.

حبیب الله دهمرده با بیان اینکه توزیع منابع  اقتصادی در کشور مسیر غلطی را  طی می کند، گفت: 
همچنین کشور بیشتر از سوءمدیریت های صورت گرفته رنج می برد که باید این مسیر اصلاح شود.

نماینده مردم »زابل، زهک،هیرمند، نیمروز و هامون« در مجلس شورای سلامی با بیان اینکه فاصله 
طبقاتی یکی از آفت هایی است که با آن مواجه هستیم، بیان کرد: متاسفانه فاصله طبقاتی روز به روز 
بیشتر می شود و ایجاد این فاصله به دهک های پائین فشار زیادی را وارد می کند.این نماینده مجلس 
دولت باید برای حل مسائل اقتصادی شکل گرفته اراده لازم را داشته باشد،تاکید کرد: به عنوان مثال 
ما در زمینه توزیع یارانه ها برخورد یکنواختی با همه اقشار جامعه داریم. این موضوع در بخش انرژی 
دچار مشکلات زیادی است و به نوعی انهایی که فربه هستند را فربه تر می کند؛ یعنی فردی که چند 
خودرو داشته بیشتر از فردی که خودرو ندارد، یارانه دریافت می کند.وی با طرح این پرسش که چرا باید 
ثروتمندان از یارانه ها استفاده کنند؟ بیان کرد:چرا باید فردی که امکانات زیادی برای زندگی داشته و 
چندین خودرو دارد از یارانه استفاده کند؟ مگر یارانه ارائه شده به این فرد اثری در زندگیش دارد؟ بنابراین 
اگر ما یارانه را به دهک های پائین جامعه بدهیم زندگی این اقشار به درستی اداره خواهد شد.به گزارش 
اقتصاد آنلاین، این نماینده مجلس با بیان اینکه مجلس در این امور قانون لازم را تصویب می کند و اما 
دولت ها آن را اجرا نمی کنند، تاکید کرد: یارانه های مستقیم و یارانه های پنهان در کشور افزایش پیدا 
کرده است و متاسفانه ما به همه افراد - فردی که نان شب ندارد و ثروتمند است  - به یک اندازه یارانه 
می دهیم.وی تاکید کرد: بنابراین ما باید یک بانک اطلاعاتی درستی داشته باشیم تا بنا بر توانمندی 
و نیازمنــدی افراد به آنها یارانه بدهیم. ما حق نداریم به ۷۰ الی ۸۰ میلیون جمعیت ایران به صورت 

مساوی یارانه نقدی پرداخت کنیم.

 یوسفی: وضعیت صندوق های بازنشستگی
 از چالش های جدی کشور است

عضو هیات رئیسه مجلس وضعیت صندوق های بازنشستگی را از چالش های 
جدی کشــور خواند و گفت که در طول پنج ســال آینده با بحران صندوق های 

بازنشستگی مواجه می شویم.
مجتبی یوسفی با اشاره به مصوبه مجلس در لایحه برنامه هفتم توسعه درباره افزایش سن بازنشستگی 
گفت: بازنشستگی و وضعیت صندوق های بازنشستگی از چالش های جدی کشور است به طوری که 
در پنج سال آینده بحران صندوق های بازنشستگی را داریم، چرا که تا چند سال دیگر بازنشستگی 
شامل دهه شصتی ها هم می شود و از طرفی دیگر سوء مدیریتی هم در صندوق های بازنشستگی 
وجود داشــته است.وی یادآور شد: دولت برای رفع بحران وضعیت صندوق های بازنشستگی چند 
پیشنهاد را در لایحه برنامه هفتم آورد که یکی از آنها ادغام صندوق های بازنشستگی بود که کمیسیون 
تلفیق با آن مخالفت کرد؛ چون صندوق های بازنشستگی بیت المال است و مالک آن افرادی هستند 
که شاغل بودند و اکنون بازنشسته شده اند. صندوق های بازنشستگی بین نسلی است و ما با همین 
استدلال ها مجوزی برای ادغام صندوق ها ندادیم.این عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه 
تصریح کرد: بحث چالش برانگیز دیگر افزایش سن بازنشستگی بود این موضوع چالش برانگیز به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رسید؛ بدین صورت که کسی که تازه استخدام شده حداکثر ۳۵ 
سال کار می کند که این مصوبه هم در راستای افزایش امید به زندگی بود، اما موضوع بر سر این است 
که نباید تصمیم گیری برای کسانی که در شرف بازنشستگی هستند صورت گیرد؛ این خلاف قوانین 
بالادستی و تعهدات طرفین و قرارداد بسته شده با کارمندها و کارگران فعلی دولت است. در این مصوبه 
چنین چالش هایی وجود دارد.وی در گفت وگو با ایسنا ادامه داد: کسی که از چند سال پیش مشغول 
به کار شده است پذیرفته که بعد از ۳۰ سال کار بازنشسته شود که طبیعتا این وضعیت برای مشاغل 
سخت و زیان آور و یا خانم ها متفاوت بود حالا ما در مجلس شورای اسلامی یک دفعه تصویب کردیم 
که باید این افراد مدت بیشتری کار کنند که این درست نیست و انتظار می رفت که اصلاح می شد.
یوسفی با اشاره به مصوبه مجلس شورای اسلامی برای استفاده از ظرفیت معلمان بعد از بازنشستگی 
اظهار کرد: باید در عین حال استفاده از ظرفیت نخبگان جوان و تعیین تکلیف وضعیت نهضتی ها، پیش 

دبستانی ها، حق التدریسی ها و حق الزحمه از ظرفیت معلمان بازنشسته هم استفاده کرد.

 جزییات عیدی ۲ میلیون
 و ۴۰۰ هزار تومانی دولت به خانوارها

دولت تا پایان آذر ماه به حســاب برخی از خانوارها ۲ میلیون و ۴۰۰هزار تومان 
واریز خواهد کرد.

به گزارش اقتصاد آنلاین، رییس سازمان بورس، هفته گذشته، از واریز سود سهام عدالت تا پایان آذر 
ماه خبر داد. براین اساس، سود سهام عدالت تا پایان سال و در دو مرحله صورت خواهد گرفت که واریز 
مرحله نخست، تا پایان آذر ماه خواهد بود. مبلغ این عیدی براساس آنچه گفته می شود، ۶۰۰هزار تومان 
برای هر نفر اسست.بنابراین یک خانواده ۴نفره، در صورتی که همه افراد خانواده دارای سهام عدالت 
باششند، ۲میلیون و ۴۰۰هزار تومان سود سهام عدالت را تا پایان آذر دریافت خواهند کرد. البته توجه 
داشته باشید این رقم برای افرادی است که سهام عدالت ۵۰۰هزار توماین دارند و احتمالا باقی افراد که 

سهام یک میلیونی دارند، رقم بیشتری نیز دریافت کنند. 
البته رییس سازمان خصوصی سازی به نکته ای اشاره کرده که نباید از آن غافل شد. هرگونه فراخوان 
برای ثبت نام و یا واریز سود سهام عدالت در قالب پیامک و یا در شبکه های اجتماعی جعلی و غیرقانونی 

است. بنابراین جز اخبار رسمی، به هیچ منبعی برای دریافت سود سهام عدالت اعتماد نکنید.

اخبار کوتاه 

رئیس کمیته غذا و داروی کمیسیون بهداشت مجلس پاسخ داد:معاون صنایع عمومی وزیر صمت:

معاون وزیر با اشاره به رونمایی از سند راهبردی صنعت طلا و جواهر 
گفت: ابتدا واردات را تسهیل کردیم که ۱۳ تن طلا وارد کشور شد، 

بنابراین نباید نگران صادرات یک تن طلا از کشور باشیم.
 محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر صمت با اشاره به رونمایی از سند 
راهبردی صنعت طلا و جواهر در استان خراسان رضوی، اظهار کرد: این سند هم به 
وضعیت صنعت اشاره کرده است و هم هدف گذاری بسیار جهشی دارد. در حوزه تولید 

در افق سال ۱۴۰۷ میزان ۱۰ برابری را هدف گذاری کرده ایم که ۵۰۰ تن تولید است.
بــه گزارش اقتصاد آنلاین،وی اضافه کرد: در حوزه صادرات، افق ۵۰ برابری یعنی 
صادرات ۵۰ تن و در حوزه اشتغال افق ۱۰۰ هزار اشتغال یعنی رسیدن به ۵۰۰ هزار 
اشتغال را هدف گذاری کرده ایم. ما پای این اهداف هستیم تا محقق شود و تحقق 
آن ها قطعی است، اگر موانع را برداریم. اگر عزم ما جزم باشد می توانیم به این اهداف 
برسیم که موجب اشتغال، صادرات، تولید، درآمد و ارزش افزوده بیشتر می شود.برادران 
با بیان اینکه ما در حوزه طلا هنوز اول راه هستیم، گفت: از نظر فرهنگی، حساسیت 
خاصی روی صادرات طلا داریم و اگر خبری منتشر شود که یک تن طلا از کشور 
صادر شده، به عنوان خبری منفی از آن یاد می شود. این فرهنگ باید اصلاح شود. 
برای تسهیل صادرات باید حساسیت های بی مورد و نگاه های سلیقه ای را کم کنیم. 
ما ابتدا واردات را تسهیل کردیم که ۱۳ تن طلا وارد کشور شد، بنابراین نباید نگران 
صادرات یک تن طلا از کشور باشیم.وی ادامه داد: تمام فعل و انفعال ما همین است 
و تمام جلسات، نمایشگاه ها و آموزش ها را می گذاریم که صادرات و واردات تسهیل 
شود. بر اساس مصوبه هیأت دولت، تعرفه گمرکی واردات طلا صفر است، یعنی هر 
فردی قصد دارد شمش طلا به کشور وارد کند، مجاز است. از آن زمان، ۱۳ تن طلا 

وارد شده است، بنابراین نباید نگران صادرات مصنوعات طلا باشیم.

رئیس کمیته غذا و داروی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
گفت:اگر شرکتی مواد اولیه دارویی که تاریخ مصرف کافی نداشته 
وارد کشور کرده سازمان غذا و دارو باید به مساله ورود کند چون 

این اقدام محل اشکال است.
اخیرا اخباری مبنی بر واردات داروهایی بی کیفیت در بازار شــنیده شده برخی 
کارشناسان معتقدند این واردات عموما از کشورهای هند و ترکیه بوده و متاسفانه 
برخی اقلام، کیفیت مورد انتظار را نداشــته یا دچار مشکلات خاصی بوده و یا 
محصول دارویی ممکن اســت در چرخه توزیع بــه دلالیل مختلف از جمله 
حساسیت نگه داری دچار ایراد شده و در نتیجه  پیش از اینکه به دست مصرف 

کننده برسد، از بازار دارویی باید خارج  شود.
محسن فتحی نماینده مردم سنندج در این خصوص به اقتصاد۱۰۰، گفت: ارگانی 
بنام سازمان غذا و دارو متولی واردات است و قانون های مبتنی  بر نظام دارویی را با 
شرکت هایی که مسئول واردات، صادرات ویا تولید کننده و پخش هستند اجرایی 
می کند. وی در خصوص اخباری مبنی بر واردات داروهای تاریخ گذشته افزود: اگر 
تخلف دارویی باشد باید کمیسیون اصل 9۰ و کمیسیون بهداشت ورود کنند اما تا 

الان گزارشی به مجلس ارائه نشده است.

رئیس کمیته غذا و داروی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، هند را کشوری 
معتبر درنظام دارویی جهان دانست و تصریح کرد: مواد اولیه ۶۰ درصد داروی دنیا 

از هند تامین می شود لذا واردات مواد اولیه با کیفیت است.
وی درمورد تاریخ  مصرف مواد اولیه دارو گفت: اگر شرکتی مواد اولیه دارویی را 
که تاریخ مصرف کافی نداشته وارد کرده محل اشکال است و سازمان غذا و دارو 

باید به مساله ورود کنند.

مقصر مواد اولیه دارویی بی کیفیت کیست؟واردات شمش طلا برای افراد عادی مجاز است

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور:جزییات بیشتر از مصوبه جدید مجلس برای بازنشستگان

یک نماینده مجلس با بیان اینکه در گذشــته حداکثر ســن 
بازنشستگی برای آقایان 65 سال بود که این در مجلس به 6۲ 
سال رسید و برای خانم ها 6۰ بود که 55 سال شده، گفت: افرادی 
که خودشان تمایل داشته باشند می توانند علاوه بر آن ۳۰ سال 
بیشــتر هم به کار ادامه دهند؛ یعنی اکنون افراد بعد از ۳۰ سال 
کارکردن می توانند بازنشسته شوند، ولی قبلاً اجبار بود که حتما 
بازنشسته شوند، اما با این قانون علاوه بر آن ۳۰ سال افراد می 

توانند به ازای هر سال دو ماه بیشتر کنند.
یحیی ابراهیمی، عضو کمیسیون بهداشــت و درمان در مجلس در گفتگو با 
اقتصاد آنلاین در خصوص مصوبه جدید مجلس برای بازنشستگان گفت: قانون 
همسان سازی حقوق بازنشستگان اینگونه تصویب شد که در سال اول ۴۰ درصد، 
در سال دوم ۳۰ درصد و در سال سوم ۳۰ درصد دیگر به حقوق بازنشستگان اضافه 
 شود و اکنون چند مدتی است که در خصوص بازنشستگی در مجلس و کمیسیون 
بحث شده است که این به معنای آن نیست که افراد باید به صورت اجبار بازنشسته 

شوند و یا ما سن بازنشستگی را افزایش داده ایم.  
وی در ادامه توضیح داد: وقتی فردی حدود ۳۰ سال مشغول به فعالیت در حوزه 
تخصصی خودش بوده، احتیاج به بازنشستگی دارد؛ اما میزان میانگین سن امید 

به زندگی در ایران خیلی متفاوت است و باید یک فرصتی باشد که مردم بتوانند 
از زندگی خودشــان استفاده کنند؛ این در حالی است که در گذشته حداکثر سن 
بازنشســتگی برای آقایان ۶۵ ســال بود که این در مجلس به ۶۲ سال رسید و 
برای خانم ها ۶۰ بود که ۵۵ سال شده؛ اما افرادی که خودشان تمایل داشته باشند 
می توانند علاوه بر آن ۳۰ سال بیشتر هم به کار ادامه دهند و این در  صحن علنی 

مصوب شده است.  
نماینده مجلس شورای اسلامی افزود: افراد بعد از ۳۰ سال کارکردن می توانند 
بازنشسته شوند، ولی قبلًا اجبار بود که حتما بازنشسته شوند، اما با این قانون علاوه 
بر آن ۳۰ سال، کســانی که بخواهند هر سال، ۲ ماه به سن بازنشستگی شان 

افزایش پیدا می کند.
ابراهیمی تصریح کرد: من با قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان به این 
شکل موافق نبودم؛ چون چیزی که ما می خواستیم نبود؛البته طراح همسان سازی 
من بودم و ۲۰۸ امضا جمع کردیم؛ به این معنا که ما می خواستیم همان سال اول 
9۰ درصد حقوق بازنشستگان افزایش پیدا کند و منبع اعتبارش هم مشخص شود.
وی معتقد است، یک قانون نیم بندی برای بازنشستگان مصوب شد؛ این در حالی 
است که باید دو منبع پرداخت برای حقوق بازنشستگان مشخص بشود که فردا 

شورای نگهبان ایراد نگیرد.
ابراهیمی گفت: ما می خواســتیم حقوق بازنشستگان در اولین سال 9۰ درصد 
افزایش یابد که متاسفانه به علت مخالفت، دولت در لایحه نیاورده بود؛ با این حال 
پیگیری هایی انجام دادیم و نهایتاً به این شکل مصوب شد؛ به نحوی که مطابق 
این قانون حقوق این قشر در سال اول ۴۰ درصد، در سال دوم ۳۰ درصد و در سال 

سوم ۳۰ درصد دیگر اضافه می شود.
این نماینده مجلس در خصوص نسبت افزایش حقوق ها با تورم سالانه گفت: 
تورم برای کل کارکنان مشکل ایجاد کرده، ولی بحث این بود که همترازی حقوق 
بازنشستگان لشکری و کشوری با شاغلین صورت گیرد؛ هر چند با توجه به تورم 
برای همه مشکل ایجاد شده است. براساس قانون افزایش حقوق بازنشسته ها باید 

متناسب با افزایش تورم باشد؛ منتهی این شرایط ممکن نیست.

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با اشاره به پایین 
بودن درآمد کارگران گفت: صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت 

بیشتر از کارگران درآمد دارند.
حمیدرضا امام قلی تبار، بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با اشاره به 
اینکه طبق قانون، شورای عالی کار مرجع تعیین کننده حقوق و دستمزد است، گفت: 
از چندسال گذشته, با توجه به بند دو ماده ۴۱، سطح معیشت نیز مبنای تعیین 
حقوق و دستمزد قرار گرفته است.اما نکته جالب اینجاست در سال های اخیر هم 
که میزان سبد معیشت از سوی کمیته مزد تعیین می شد, هیچ گاه ملاک اصلی 
برای تعیین دستمزد نبود، همیشه میزان عدد و رقمی که به عنوان سبد معیشت 
تعیین می شد, بالاتر از میزان دستمزدی بود که در شورای عالی کار به تصویب 
می رسید.امام قلی تبار گفت: سال گذشته  پس از مدت ها کشمکش بر سر تعیین 
نرخ دستمزد کارگران در سال ۱۴۰۲ در آخرین نشست شورای عالی کار رقم سبد 
معیشت ماهانه کارگران ۱۲ میلیون و ۴۷9 هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد در واقع این 
رقم در حالی مورد تصویب شورای عالی کار قرار گرفت که در همین زمان کارگران 
رقم سبد معیشت را ۱۷ میلیون اعلام کرده بودند، در نهایت حداقل دستمزد یک 
کارگر، ۲۷ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته و به مبلغ ۵میلیون و ۳۰۸ 
هزار تومان رسیده است.به گزارش تجارت نیوز، وی خاطرنشان کرد: با وجود اینکه 
دستمزد سال ۱۴۰۲ پایین تر از نرخ تورم تعیین شد مشاهده کردیم که تورم آن طور 
که مسئولین اعلام می کنند کنترل نشد و از ۴۵ درصد عبور کرد، یعنی افزایش مزد 
باعث تورم نیست، اگر چنین بود امسال می بایست تورمی در جامعه دیده نمی شد.
امام قلی تبار اظهار داشت: سبد کالایی جامعه کارگری معمولًا  کالاهای روزمره 
اســت که اگر این کالاها را از سبدی که بانک مرکزی به عنوان سبد معیشت 
اعلام کرده اســت استخراج کنیم متوجه می شویم که این دسته از کالاها تورم 
چندبرابری را تجربه کرده اســت، یعنی در طول یک سال اخیر چندین بار گران 
شــده است.وی افزود: بنابراین تورمی که مردم در سفره خود احساس می کنند, 
بسیار بالاتر از رقمی است که مراجع رسمی اعلام می کنند.مهمترین نکته ای که در 
سال جاری مشخص شد این است که دستمزد عامل تورم نیست، افزایش حقوق 

کارگران ارتباطی به افزایش نرخ تورم ندارد.بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران 
کشور با بیان این موضوع که بهای تمام شده کار برای کارگر بالاتر از سبد معیشت 
است، اضافه کرد: نرخ سهم دستمزد در بهای تمام شده کالای ساخته شده کارفرما، 
حداکثر ۲۰ درصد است. باید اراده واقعی وجود داشته باشد و این مهم باید از مجلس 
شروع شود و با توجه به ارتباطاتی که مجلس با دولت دارد، این بستر فراهم شود 
تا شیوه کنونی تعیین دستمزد تغییر کند.امام قلی تبار تصریح کرد: دغدغه نخست 
جامعه کارگری سطح معیشت و امنیت شغلی است و این یعنی ۶۴ درصد جمعیت 
کشور چنین دغدغه ای دارند. زمانی که از کارگران سؤال می کنیم؛ »چرا در یک 
واحد تولیدی مشغول کار نمی شوید؟«، بیان می کنند؛ »در مشاغل دیگر درآمد 
بیشتری داریم.«، به طور مثال در شهرهای شمالی متقاضی کار اگر کنار ساحل 
تنقلات تفریحی بفروشد درآمد بیشتری دریافت می کند تا تمام وقت خود را در 
یک کارخانه سپری کند و حقوق مصوب شورای عالی کار را دریافت کند، کارگر 
ترجیح می دهد به سمت چنین مشاغلی که عمدتاً  کاذب هست برود، نمونه دیگر 
برای اشتغال کارگر فعالیت در تاکسی اینترنتی است، اکثر کسانی که در تاکسی های 
اینترنتی مشغول کسب درآمد هستند, میزان درآمد آنها در ماه از حداقل حقوق 
مصوب شورای عالی کار بیشتر است، نیروی کار با توجه به افزایش هزینه های 

زندگی ترجیح می دهد در چنین مشاغلی فعالیت کند.

 قرار نیست حقوق بازنشسته ها 
با تورم افزایش یابد

 درآمد صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت 
بیشتر از کارگران است

 بدحسابی وزارت نیرو، پای تولیدات بی کیفیت را به پروژه ها باز کرد

کوچ تولیدکنندگان از صنعت برق به صنایع پول ساز

بودجه ۱۴۰۳ گردشگری را نجات می دهد؟

حمل و نقل، حلقه مفقوده صنعت توریسم 

ابراهیم زاده فعال صنعت سیم و کابل با بیان اینکه بدحسابی 
وزارت نیرو پای تولیدات بی کیفیــت را به پروژه ها باز کرده، 
گفت: تولیدکنندگان بزرگ در مناقصه ها شرکت نمی کنند و 

مناقصه ها چندین بار تکرار می شوند.
بدحســابی وزارت نیرو صنعت برق را در شــرایط ســختی قرار داده است. 
ســرمایه گذاری در این صنعت متوقف شده و ناترازی برق به حدود ۱۴ هزار 
مگاواتی رسیده است. اما دردسرهای بد حسابی وزارت نیرو به همین جا ختم 
نشده و فعالین صنعت برق حالا از خطری جدی پرده برمی دارند. بر اساس آنچه 
یکی از فعالین صنعت سیم و کابل به بازار می گوید: حجم بالای مطالبات باعث 
شده که شرکت های بزرگ دیگر تمایلی برای همکاری با شرکت های توزیع 
برق و برق منطقه ای نداشته باشند. همین مساله باعث شده که پای تولیدات 

بی کیفیت به صنعت برق و پروژه های برقی باز شود.
 به گفته پروانه ابراهیم زاده مدیر بازرگانی شــرکت ســیم و کابل مشهد، 

بی رغبتی تولیدکنندگان برای همکاری با شرکت های برق باعث شده که 
مناقصات چندین و چند بار تجدید می شود و آنها قادر به تامین کابل های مورد 
نیاز خود نباشند، ادامه داد: برخی شنیده ها حاکی از این است که شرکت های 
برقی شــروع به قرض گرفتن کابل از یکدیگر شده اند. حتی در حوزه برق 
منطقه ای هم گفته می شود که برای تامین نیاز خود دست به واردات کابل زده 
اند. این در حالی است که من تولید کننده کابل مورد نیاز این صنعت را تولید 

کرده و در انبارهای خود موجود دارم.
بازار داخلی را رها کردیم

او در ادامه ســخنان خود اساسی ترین معضل این مجموعه تولیدی را عدم 
دریافت مطالبات دانست و افزود: کار به جایی رسیده که ما در حال رها کردن 
بازار برق بوده و ترجیح می دهیم که با مشتریان خارجی یا مشتریان صنایع 
دیگر همکاری کنیم.در واقع بسیاری از تولیدکنندگان سیم و کابل های برق 
حالا مشغول تولید کابل های مصرفی در صنایع پول سازی همچون ساختمان 

هستند.این فعال صنعت برق درباره عواقب و خطرهای بی رغبتی تولیدکنندگان 
سیم و کابل برای ماندن در صنعت برق، گفت: متاسفانه شرکت های دولتی به 
بهانه های مختلف حاضر به پرداخت بدهی تولیدکنندگان داخلی نمی شوند اما 
در هنگام واردات و خرید از رقبای خارجی ما مشکلی از جهت پرداخت ها وجود 
ندارد. این یک تهدید جدی برای تولیدات داخلی و از بین رفتن فرصت های 
شغلی است.استفاده از محصولات بی کیفیت در پروژه های حساس صنعت 
برق از دیگر عواقب عدم شرکت های بزرگ در مناقصات شرکت های توزیع 
و برق منطقه ای است که ابراهیم زاده بدان اشاره کرد و گفت: این وضعیت در 
حال گسترش است. حتی چند وقت دیگر همین تولیدکنندگان ضعیف و درجه 

چندم هم دیگر تمایلی برای حضور در مناقصه ها نخواهند داشت.
به گفته او، بی توجهی مسئولین به تولیدات داخلی آن هم در شرایطی که 
صنعت برق با بحران شدیدی دست و پنجه نرم می کند، جای تامل و تفکر 

دارد.

به گزارش بازار، مدیر بازرگانی شرکت سیم و کابل مشهد همچنین در ادامه 
سخنان خود با اشاره به اشتغال زایی حدود ۴۵۰ نفری این مجموعه تولیدی، 
ادامه داد: در واقع دولت با سیاست گذاری های اشتباه تولیدکننده ای که در ۳ 
شیفت کاری مشغول تولید است را ضعیف کرده و در مقابل در مسیر تقویت 

تولیدکنندگان خارجی حرکت می کنند.
او همچنین وضعیت صادرات شرکت سیم و کابل مشهد را مناسب ارزیابی 
کرد و گفت: کابلی در این مجموعه تولید می شود کیفیت بالایی داشته و قابل 
رقابت با محصولات مشابه خارجی شده است. به همین دلیل با وجود تحریم 
ها، موفق به صادرات تولیدات خود به کشورهای آسُیای میانه شده ایم. ضمن 

اینکه به دنبال افزایش بیشتر حجم صادرات خود هستیم.
ابراهیم زاده ظرفیت اسمی تولید سیم و کابل مشهد را سالانه ۲۶ هزار تن 
اعلام کرد و افزود: با وجود همه مشــکلات حداقل با نیمی از ظرفیت خود 

مشغول به کار هستیم.

معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری وزارت میراث فرهنگی 
گفت: وزارت گردشگری باید در سیاســت گذاری، برنامه ریزی و 

تصمیم سازی حوزه حمل و نقل دخیل باشد.
حمل و نقل برای صنعت گردشــگری موضوع بسیار مهم و حیاتی است. فعالان 
صنعت گردشگری و حمل و نقل اغلب با یکدیگر آشنایی کافی ندارند و این زنجیره 
حلقه های مفقوده زیادی دارد. رشد سریع حوزه حمل و نقل از دیرباز تا به امروز نشان 
دهنده یه جامعه مدرن است. نباید فراموش کرد که برای توسعه موفقیت آمیز صنعت 
گردشگری، زیرساخت های اهمیت ویژه ای دارند. در کشورهای کمتر توسعه یافته، 
توسعه زیرساخت ها امری حیاتی است. تجربه ثابت کرده است که گردشگری بدون 
بهبود و گسترش شبکه حمل و نقل ممکن نیست. راه ها، اهمیت بسیاری در توسعه 
کشورها دارند و عدم بهره مندی از یک شبکه راه های قوی مانع جدی در راه رشد و 
توسعه می شود.صنعت حمل و نقل به عنوان یکی از نیازمندی های اساسی توسعه 
صنعت گردشگری، دسترسی به جاذبه ها را برای گردشگران فراهم می کند. گردشگران 
در تصمیماتشان به هزینه و زمان حمل و نقل توجه می کنند. ایجاد زیرساخت های 
مناسب و بهبود روش های حمل و نقل می تواند به رشد اقتصادی و اشتغالزایی کمک 
کند. در خصوص اهمیت صنعت حمل و نقل در توسعه صنعت گردشگری گفتگویی 
با اسماعیل برات، معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری وزارت میراث فرهنگی 

داشت. در ادامه همراه ما باشید.
اسماعیل برات معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
به گسترش نیوز گفت: حمل و نقل جزء لاینفک صنعت گردشگری است و اساساً 

تصور توسعه صنعت گردشگری بدون ایجاد و گسترش زیرساخت های حمل ونقل، 
بویژه  راه های مواصلاتی و شبکه حمل و نقل جاده ای، فرودگاه ها، بنادر و پایانه های 
مسافری امکان پذیر نیست. مطالعات و پژوهش های علمی به خوبی نشان می دهد که 
بین افزایش کمی و کیفی زیرساخت های حمل و نقل و رشد تعداد گردشگران ورودی 
رابطه مستقیم وجود دارد. گسترش ارتباطات و وسایل مدرن حمل و نقل، بهره برداری از 
محورهای ارتباطی ریلی نظیر راه آهن و مترو شهری، توسعه صنعت هواپیمایی، وجود 
کشتی ها و شناورهای دریایی مزیت هایی است که موجب می شود صنعت گردشگری 
کشور شکوفا شود.برات با اشاره به وضعیت فعلی حمل و نقل کشور اظهار کرد: هر 
چند در سال های اخیر اقدامات خوبی در حوزه توسعه حمل و نقل انجام گرفته است، 
اما اگر به طور علمی و واقع بینانه بررسی کنیم، با نگاهی به شاخص های مهم حمل و 
نقل ریلی ایران نظیر نسبت طول خطوط، تعداد لوکوموتیو، واگن و...  به نسبت مساحت 
و جمعیت، در مقایسه با  کشورهای مهم منطقه، کاملًا مشهود است که از وضعیت 
مناسبی برخوردار نیستیم. در حوزه حمل و نقل هوایی و دریایی که به مراتب وضعیتی 
بغرنج تر داریم. مثلًا اگر وضعیت حمل و نقل هوایی کشورمان را با ترکیه که به لحاظ 
جمعیت وضعیت تقریباً همسانی داریم مقایسه کنیم، تعداد مسافر سالیانه ترکیه که از 

طریق هواپیما جا به جا می شوند، چندین برابر ایران است.

وی با اشاره به اقدامات وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در حوزه 
حمل و نقل گردشگری گفت: وزارت میراث فرهنگی به عنوان دستگاه متولی اصلی 
صنعت گردشگری کشور باید در سیاست گذاری، برنامه ریزی و تصمیم سازی حوزه 
حمل و نقل دخیل باشد. بر اساس »سند راهبردی توسعه گردشگری« دستگاه های 
متولی موظف اند سیاست های توسعه زیرساخت های حمل و نقل مسافری را با لحاظ 
سیاست های توسعه صنعت گردشگری تعیین و اجرا نماید. یکی از اقدامات ما در حوزه 
حمل و نقل زمینی، این است که شرایطی را فراهم کرده ایم که شرکت های متقاضی 
فعالیت در حوزه حمل و نقل توریسم بتوانند به طور تخصصی در این زمینه فعالیت 
نمایند. این شرکت ها با بکارگیری رانندگان مجرب، آموزش دیده و مسلط به زبان 
خارجی با خودروهای مناسب )حداکثر عمر پنج سال( در استان های مختلف ایستگاه 

داشته و به گردشگران خدمات ارائه می نمایند.
معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشــگری با اشاره به لایحه قانون برنامه هفتم 
توسعه گفت: تصویب واردات کشتی ها، شناورها و خودروهای گردشگری با معافیت 
گمرکی در لایحه برنامه هفتم توســعه یکی از اقداماتی است که با پیگیری های 
وزارت گردشگری به تصویب رسید. بند ب ماده ۸۲ یک ظرفیت قانونی بسیار مهم 
در حوزه گردشگری است که تاکید ویژه بر توسعه گردشگری دریایی دارد. با توجه به 

پتانســیل بسیار بالایی کشور در حوزه گردشگری دریایی و همجواری هفت استان 
کشور در شمال و جنوب با دریا،  توسعه گردشگری دریایی یکی از اهداف مهم وزارت 
گردشگری اســت اما یکی از الزامات و شروط اساسی توفیق در توسعه این بخش، 
وجود کشتی ها و شــناورهای تفریحی و گردشگری مدرن، مناسب و به روز است.  
از این رو واردات کشتی ها و شناورها با در نظر گرفتن معافیت گمرکی، برای توسعه 
گردشگری ضروری بوده و در قانون برنامه هفتم مجاز محسوب شده است و اینکه 
واردات کشتی ها و شناورهای گردشگری با معافیت حقوق گمرکی همراه است، نکته 
بسیار مهمی است و قطعا این ماده مسیر را برای سرمایه گذاری در حوزه گردشگری 
دریایــی فراهم می کند. برات ادامه داد: بخش دیگری از همین ماده مربوط به ورود 
خودروهای ویژه گردشگری است. همه ما می دانیم که نوسازی ناوگان حمل و نقل 
در بخش گردشگری و وجود خودروهای با کیفیت یکی از نیازهای اصلی و ضروری 
صنعت گردشگری کشور است. این خودروها می تواند شامل اتوبوس، ون و میدل باس 
یا انواع خودروهای سافاری باشد. معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری با اشاره به 
اینکه موافقت با ورود خودروهای گردشگری در برنامه هفتم توسعه نیز با در نظرگرفتن 
معافیت گمرکی بوده است، خاطرنشان کرد: البته برای جلوگیری از هر گونه سوءاستفاده 
و ممانعت از بهره برداری شخصی از خودروهای گردشگری، الزام به پلاک یا نشان 
ویژه گردشگری برای متمایز نمودن از سایر خودروها، در این ماده پیش بینی شده و این 
خودروها حداقل ده سال باید در حوزه گردشگری بکارگیری شوند و برای تحقق این 
امر، تضمین های لازم اخذ می شود. این ماده یکی از مهمترین موارد حوزه گردشگری 

است که در قانون برنامه هفتم توسعه به تصویب رسیده است.


